
Anonymous Attendee 02:26 PM  

RDLP w Krośnie 02:35 PM   

Pytanie do prof Jaroszewicza: 

Czy Pana zdaniem jedynie standard FSC potwierdza prawidłowe prowadzenie zrównoważonej 

gospodarki leśnej. Co Pan sądzi o standardzie PEFC? 

Lukasz Pospieszny 03:16 PM   

Z dyskusji można odnieść wrażenie, że najbardziej wartościowe z punktu widzenia biologów są lasy 

pozostawione same sobie, ale wg leśników po przekroczeniu pewnego wieku albo bioróżnorodność 

spada, albo (głównie z powodu ocieplenia klimatu) lasa zaczyna obumierać - czy w tym drugim 

przypadku las zniknie całkowicie? nie zostało to wyjaśnione 

Małgorzata Mańka 03:19 PM   

Czy znane są jakieś szerokie badania socjologiczne na temat tego, ile różne grupy społeczne są 

skłonne zapłacić za usługi ekosystemowe ze strony lasu. Chodzi mi nie tylko o chęć przebywania w 

Puszczy Białowieskiej albo grzybnym lesie, ale o koszty wyłączenia dużych obszarów leśnych spod 

gospodarki leśnej i działań przemysłu drzewnego.  

Małgorzata Mańka 

Kazimierz Szabla 03:33 PM   

Wobec często sprzecznych oczekiwań co do funkcji lasów kto i w jakiej formie powinien to 

rozstrzygac. wobec 

Kazimierz Szabla 03:38 PM   

Wobec sprzecznych często oczekiwań co do funkcji lasów-kto i w jakiej formie powinien to 

rozstrzygać 

Jarek Paluch 03:40 PM   

Pytania otwarte do obu Komitetów: 

1. W moim przekonaniu intensyfikacja gospodarki leśnej osiągnęła już poziom bardzo zbliżony do 

maksymalnego z racjonalnego punktu widzenia (tzn. uwzględniając stopień ryzyka i trwałość 

zasobów) i większa progresja w tym względzie nie jest możliwa w obszarach leśnych (odmienne 

opinie przewijały się w trakcie referatów obu stron). Proszę o komentarz. 

(Zakładam konsensus, że uwzględniając strukturę wiekową lasów w naszym kraju argument o 

aktualnym wykorzystywaniu 60% przyrostu bieżącego jest nieracjonalny. Maksymalny przyrost 

bieżący osiągają drzewostany młodsze, dominujące w polskich lasach, których użytkowanie w sensie 

wartościowym oznacza z perspektywy długookresowej straty).  

 

2. Proszę o wskazanie propozycji realnych rozwiązań formalnych, które mogłyby być podjęte dla 

zagwarantowania udziału stadiów senilnych w krajobrazie leśnym. 

(autor: Jarek Paluch, Wydział Leśny UR w Krakowie) 

Kazimierz Szabla 03:45 PM  

Czy istnieje potrzeba opracowania Nowej Polityki Lesnej Państwa - która ukierunkowaa by dalszy 

proces doskonalenia zasad gospodarowania ekosystemami leśnymi? 



piotr pacanowski 04:17 PM  

Pamięyajmy , że jednocześnie jest procedowana strategia glebowa, która też wpłynie na realizację 

pozostalych strategii. 

Paweł Chmielarz 04:18 PM  

Rzeczywiście brakuje definicji przyszłych obszarów z ochroną ścisłą. Bardzo dziękuję za tę ciekawą 

debatę. Paweł Chmielarz 


